
 

 

   

 

 

En la Mesa Sectorial d’Educació d’avui, 16/09/15, hem demanat informació 

puntual sobre els nombrosos dubtes que ens genera una proposta de la 

qual, fins ara,  tan sols hem estat informats per la premsa. 

D’entrada, hem mostrat la nostra disconformitat per les presses i les 

formes, dues variables que no ens ham permès debatre a fons el projecte 

global, si hi ha, i el model d’escola que postula. Encara així, hem manifestat 

que estem clarament interessats a parlar d’una proposta amb la qual, 

després de dues dècades sense cap incorporació a la xarxa d’escoles 

infantils, s’incrementa en un 30% l’oferta d’unitats de dos anys públiques i 

gratuïtes, sempre i que aquesta siga una mesura estratègica, 

conjunturalment determinada, cap a la creació de la xarxa pública d’escoles 

infantils que la societat valenciana actual reclama i es mereix. 

Abans de fer cap esmena o suggeriment concret al document que avui se’ns 

presenta, resulta imprescindible compartir una reflexió general i fer un breu 

recorregut històric per la desconstrucció d’una etapa educativa fonamental 

per a l’escolaritat, i la vida de l’alumnat i, a més a més per a garantir el 

futur d’una societat més completa, més evolucionada i més justa. 

Cap a finals dels anys setanta, quan jo vaig arribar a l’educació infantil, ara 

fa trenta cinc anys, figures com André Lapierre, l’Ignasi Vilà, Dolors 

Flamerich o Josep Maria Artigal  n’eren habituals a les accions formatives 

del Patronat d’Escoles Infantils de València, el qual, junt als d’Elx  i Granada 

eren els referents a nivell de l’estat espanyol d’un moviment de renovació 

pedagògica que postulava la consolidació d’una Educació Infantil que 

escolaritzés alumnat de zero a vuit anys. 

En aquells moments el País Valencià constituïa l’avantguarda en la 

vertebració d’una nova etapa educativa fonamental per a la transformació 

del paradigma vigent fins aleshores, una transformació del tot 

imprescindible per a transitar d’un sistema ancorat al segle XIX cap al 

sistema educatiu que necessitava la societat del segle XX. 

Des d’aleshores, més de tres dècades de renúncies continuades i 

clamoroses claudicacions dels diferents governs davant la patronal del 

sector han portat l’Educació Infantil a un espai purament residual, un 

atzucac del qual el personal docent va migrar per voluntat pròpia abans de 

veure’s abocat a malviure a les rodalies del sistema. 



 

 

   

 

Ara, avui, per a tancar el cercle pervers de la demolició, se’ns planteja una 

mesura buida de qualsevol contingut pedagògic, una pirueta legislativa 

incorporada al punt 4 de l’article 15 de la llei 2/2006 amb la qual, en 

fragmentar el cicle com a unitat curricular bàsica es supedita la coherència 

pedagògica i els drets educatius de l’alumnat a la dinàmica empresarial. 

Com que no podem fer de costat els condicionants estructurals de la 

situació actual i les limitacions econòmiques quasi insalvables d’aquesta 

proposta, podríem, fins i tot, considerar que es tracta d’un projecte valent i 

compromès si, com hem dit abans, aquest consisteix a un posicionament 

estratègic, un primer pas cap a l’ampliació de la xarxa d’escoles infantils 

públiques.  I tot aquest procés, s'ha d'ajustar  a un model d’educació infantil  

que l’administració educativa té l’obligació de debatre i consensuar amb el 

conjunt de la comunitat educativa.  

Amb  35 escoles per a tot el país, 33 de primer i dues de segon cicle 

injustament oblidades sempre, fins i tot en aquest procés, no ens queda 

altra que reconèixer el raquitisme al qual s'ha condemnat la xarxa actual. 

Però també cal ser  plenament conscients que les administracions locals han 

fet un esforç monumental en la creació i manteniment d'escoles infantils. 

Malauradament, durant els últims anys hem assistit al malbaratament 

d'aquestes inversions per un procés generalitzat de privatitzacions 

“induïdes”.  Entenem que és des de la recuperació i la integració de tots 

aquests recursos de titularitat pública que s'ha d'abordar una anàlisi 

localitat a localitat i centre a centre per a diagnosticar necessitats i 

inventariar recursos. Tan sols així podrem perfilar el mapa escolar de 

l'Educació Infantil al País Valencià. 

De tota la reflexió general que hem compartit, es fàcil deduir que la primera 

obligació d'Intersindical és proposar obrir un debat sobre el model 

d’Educació Infantil per a arribar a consensos que cobrisquen les necessitats 

d’escolarització en la xarxa pública de tot l’alumnat i també  l’extensió de la 

xarxa pública 0-3 anys dependent de la Generalitat Valenciana. 

Un aspecte concret del projecte que  ens preocupa especialment és la 

dotació del personal educador, tècnics d’educació infantil, que intervindran 

en l’aula amb els mestres que ja estan adjudicats.  D'aquest personal hi ha 

tantes qüestions que clarificar al document elaborat per l'administració, que 

estem obligats a manifestar la nostra decepció pel fet que no s'ha treballat 



 

 

   

 

la part que afecta les seues condicions de treball amb el rigor i el respecte 

que qualsevol treballador o treballadora públic es mereix.  

 Per començar, entenem que l'àmbit de negociació de les condicions de 

treball d’aquest personal no és la Mesa Sectorial d'Educació. Cal recordar 

que aquesta organització sindical l’any 2003 va presentar a les dues 

conselleries competents un manifest signat per més del 96% de la plantilla 

sol·licitant la integració orgànica i funcional del personal educador i 

fisioterapeuta a la Conselleria d’Educació. De bell nou, l’any 2009 iniciarem  

un procés de mobilitzacions convocat en solitari,  sis jornades de vaga per a 

aconseguir aquesta reivindicació històrica del col·lectiu a la qual cap altre 

sindicat donava suport. 

Tan de bo no fos així, però com que la situació continua sent la mateixa, 

entenem que la nostra obligació sindical és continuar reivindicant 

l’adscripció que reclama el col·lectiu. A més a més, entenem que  aquesta 

conselleria  hauria d'haver habilitat algun mecanisme per a, com a poc, 

informar el  personal educador d’educació infantil  d'un projecte que afecta  

les seues condicions de treball. 

 

a.- Classificació 

D’altra banda, cal assenyalar que la nomenclatura resulta, si més no, 

confusa, i no ens permet saber exactament de què personal estem parlant. 

I és així perquè ara mateix, després de les resolucions d'integració del 

personal educador als cossos que determina la llei de la funció pública 

valenciana, l'educador/a d’educació infantil  ja no existeix.  

Tot el personal que hi treballa a les escoles infantils de primer cicle  de la 

Generalitat Valenciana ha estat integrat per resolució de la Direcció General 

de Recursos Humans de la Conselleria d’Administració Pública en el cos 

d’especialistes en educació infantil, malgrat i que el requisit de titulació 

d’aquest cos és diferent i inferior al qual el personal va haver d’acreditar per 

a accedir al lloc de treball que ocupen. 

Al Reial Decret  1004/91 es va determinar que el títol de Tècnic Superior 

d’Educació Infantil constituïa un requisit imprescindible  per a ocupar a 

aquests llocs de treball; Tanmateix, després de dues dècades exigint  



 

 

   

 

aquesta titulació, tot el personal ha estat integrat a un cos al qual el requisit 

de titulació és el Batxillerat.  

Com som sabedors que la memòria econòmica que ha presentat la 

Conselleria d’Educació per a la creació d’aquests llocs de treball es 

correspon al cos d’especialistes, però al mateix temps totes les declaracions 

públiques dels representants de l’administració educativa fan referència a 

personal amb la titulació de Tècnic Superior, hem de concloure que potser 

no s’han adonat del problema o, el que es més greu, el desconeixen. 

Com hem dit abans, tota la problemàtica d’aquesta classificació incongruent 

excedeix l’àmbit d’aquesta Mesa, però no podem deixar de manifestar que 

de la solució final que implemente l’administració depèn que ens trobem 

davant una actuació irresponsable, en incorporar a un projecte experimental 

persones sense cap experiència i amb un requisit de titulació insuficient, o 

davant una nova agressió laboral contra l’actual personal educador de les 

escoles infantils. 

b.- Jornada 

Malauradament, hem de tornar a assenyalar un desconeixement preocupant 

de la realitat laboral del personal educador. I es per això que en parlar de la 

jornada de treball oblida l’administració que el decret 175/06, al qual fa 

referència el document que ens han presentat, ha estat modificat pel decret 

68/2012. 

Però el més sagnant, evidentment, és la nul.la credibilitat de l’administració 

educativa en tractar-se de la distribució de la jornada d’aquestes 

treballadores i treballadors. No podem, ni volem, oblidar que la normativa 

referenciada ha estat incomplida sistemàticament i continuada per aquesta 

conselleria. 

Com a mostra, assenyalar que per al curs 2014-2015 CAP CENTRE de CAP 

DE LES TRES PROVÍNCIES va complir els preceptes establerts als decrets 

referenciats, situant així la Conselleria d’Educació al marge i en contra de la 

legalitat vigent, tant pel que fa als decrets del Consell, com a la normativa 

reguladora d’elaboració pròpia. 

El preu d’aquesta insubmissió normativa ha estat altíssim per al personal 

educador que ho ha hagut de pagar en drets laborals i, fins i tot, la seua 

salut, tal i com ho ha acreditat la intervenció de la Inspecció de Treball, en 



 

 

   

 

resposta a una denúncia d’Intersindical, i que consta enregistrada en el 

llibre de visites d’inspecció de la Direcció Territorial de València.  

Com que aquest projecte s’inicia ultrapassant els terminis establerts a la 

normativa, i com que podem pressuposar una certa homogeneïtat en la 

tipologia dels centres implicats, entenem que la proposta més coherent 

hauria de ser una proposta de distribució de jornada comuna per a tot el 

personal implicat que es podria negociar amb una convocatòria urgent de la 

Mesa Tècnica específica per a la negociació de les instruccions  sobre 

distribució de jornada. 

c.- Ratio 

Des d’Intersindical Valenciana volem donar la benvinguda la “parella 

educativa” com a eix vertebrador de la intervenció a l’aula. Cal dir que 

aquesta era la pràctica habitual a les 33 escoles  del Patronat d’Escoles 

Infantils de la ciutat de València i els seus beneficis pedagògics, laborals i 

emocionals estan suficientment documentats. Tan de bo l’experimentació 

fos el primer pas per a generalitzar aquesta inversió en recursos humans. 

Quant a la disminució d’una ratio aberrant, evidentment, estem totalment 

d’acord. Tan sols hem de recordar que les ratios actuals ultrapassen més 

d’un 150% les recomanacions de la Xarxa Europea d’Atenció a la Infància 

per a l’any 2006. 

Tot i que podem acceptar una  disminució de ratio aplicada en principi 

exclusivament  al projecte experimental, hem d'exigir un compromís ferm i 

temporalitzat per a fer extensives aquestes propostes al conjunt de 

l’alumnat de primer cicle d'educació infantil.  

d.- Classificació i Provisió  

Segons ens informa l'administració educativa, per a ocupar aquests llocs de 

treball es convocaran tres actes d'adjudicació, un a cada capital de 

província. A aquests actes es convocarà personal suficient de la borsa 

vigent, creada l'any 2011 en concloure el procés selectiu corresponent a 

l'oferta d'ocupació de l'any 2008.  

A més, complementant el ventall funcional especificat al document, aquest 

personal farà tasques de recolzament per a atendre alumnat de tres anys 

que no tinga consolidat el seu procés de control d'esfínters. 



 

 

   

 

Una vegada més hem de denunciar desconeixement de la realitat laboral 

d'aquest personal, falta de previsió i massa presses. Tot just per això, no 

s'ha considerat cap mesura extraordinària per a compensar certes 

disfuncionalitats que han anat acumulant-se en aquesta borsa d'ocupació 

temporal en fer-se servir quasi exclusivament per a ocupar llocs de personal 

educador d'educació especial. 

Aquest personal derivat als llocs d'educació especial, d'acord amb la 

interpretació de la norma que fa la Conselleria d'Administració Pública, en 

ser cessat no té dret a integrar-se a la borsa corresponent a eixos llocs de 

treball i a més, ara va a perdre l'única oportunitat en molts anys d'accedir a 

un lloc d'educador o educadora d'educació infantil. 

D'altra banda, l'actual personal de les escoles infantils de primer cicle 

tampoc no té cap possibilitat d'incorporar-se a aquestes unitats 

experimentals, la qual cosa, si al remat aquests són els primers llocs de 

treball classificats com a tècnics -grup B-, constitueix una greu 

discriminació. Cal recordar que la titulació requerida per a aquesta 

classificació és la mateixa que es va exigir a aquest personal per a accedir 

als seus llocs de treball. 

A més, considerem que per a una proposta d'intervenció educativa com la 

que es planteja al projecte, hauria estat molt més operatiu i enriquidor 

comptar amb la formació i l'experiència laboral i professional de les 

persones que integren els actuals equips educatius de les nostres escoles, 

moltes de les quals porten tota una vida professional dedicada a l'Educació 

Infantil i han participat en multitud de projectes d'innovació i 

experimentació. Quant al personal de nou ingrés, sempre resulta més 

senzill i acollidor començar en un equip educatiu consolidat i en 

funcionament. 

Ara mateix, no hauria d'haver cap problema en obrir un procés extraordinari 

de sol·licitud de comissió de servei per a ocupar els 35 llocs de personal 

educador de les unitats experimentals. 

Pel que fa a la classificació d'aquests llocs, com ja hem avançat, haurien 

d'estar classificats com a Tècnics Superiors d'Educació Infantil, grup B, tot i 

que aquest és l'únic cos de les actuals RPTs al qual es pot exigir com a 

requisit el cicle formatiu de grau superior d'educació infantil. 



 

 

   

 

A més a més, aquests llocs tampoc no haurien de classificar-se com a no 

permanents. Com que aquest personal haurà d'atendre l'alumnat de tres 

anys que no controla esfínters, la seua continuïtat no pot anar vinculada a 

l'èxit del projecte experimental. 

 De fet, la seua incorporació resoldrà un problema generalitzat dels centres 

d'infantil i primària en disposar de personal per a atendre els “accidents” i 

evitant així que molts i moltes alumnes hagen de romandre mullats o 

embrutats fins que algú de la seua família puga apropar-se al centre per a 

canviar-lo de roba. O en tot cas, si el centre disposa d'educador o 

educadora d'educació especial, és qui s'encarrega d'atendre aquest alumnat 

de tres anys sense cap dictamen d'escolarització, la qual cosa no deixa de 

ser una malversació de recursos humans destinats a la integració escolar. 

En classificar aquests llocs com a vacants, sense afegir “no permanent”, 

estarem contribuint a resoldre aquesta greu problemàtica. 

Com a conclusió, cal dir que malgrat i les nombroses puntualitzacions, 

objeccions i disconformitats que hem manifestat, tant per les formes com 

per les presses, Intersindical Valenciana està disposada a oferir tota la seua 

col·laboració per a obrir un debat sobre el model d'Educació Infantil al País 

Valencià i el mapa escolar necessari per a posar-ho en marxa. 

Han passat quasi quinze anys des de la incorporació de l'alumnat de tres 

anys als centres d'infantil i primària i hem de reconèixer que perviuen 

certes problemàtiques endèmiques, algunes de les quals voregen, quan no 

ultrapassen els llindars del maltractament. Avui l'administració es proposa 

incorporar als mateixos centres un alumnat fins i tot més vulnerable. 

Resulta imprescindible  parlar-ho acuradament per a fer-ho com cal. 

En passar els anys, haurem d'avaluar si hem aconseguit garantir els drets 

educatius del nostre alumnat i, a més, millorar l'oferta i la intervenció 

educativa en els nostres centres. O tot al contrari, haurem de certificar que 

el rèquiem definitiu per l'Educació Infantil es va entonar al Pacte del 

Botànic. 


